
صناي�ع تبديلي و 
ميترا شهبازي
   گزارش2

ي  بس�ته بن���د
سال هاس��ت در 
سراسر اين كره خاكي حرف اول را براي نگهداري 
و فروش بهتر محصولات كشاورزي مي زند، اما با 
اين حال در كشور ما هنوز به عنوان حلقه گمشده 
شناخته مي شود و مقصد تمامي مشكلاتي كه در 
بخش كشاورزي داريم به آن ختم مي شود. همين 
موضوع منجر به اين مي ش�ود ك�ه محصولات 
كشاورزي باكيفيت نمي توانند از داخل مرزهاي 
كشور فراتر برود. مشاور عالي اتحاديه سراسري 
تعاوني هاي گل و گياه و محص�ولات گلخانه اي 
كشور معتقد است، سيستم كشاورزي و اقتصاد 
كشاورزي ما به خام فروشي و فله فروشي عادت 
كرده است. همين امر نيز دس�ت دلالان را براي 
جولان باز گذاشته است. البته در اين بين مدير 
صنايع كشاورزي سازمان جهاد كشاورزي استان 
مركزي هم خب�ر از جان دوب�اره گرفتن صنايع 
تبديل�ي اي�ن اس�تان در آين�ده مي ده�د. 

    
صنايع تبديلي و بسته بندي به عنوان حلقه گمشده 
كشاورزي كشور شناخته مي شود؛ مسئله اي كه اگر 
مسئولان به آن توجهي داشتن��د شايد هيچ وقت 
تاريخ صنعت كش��اورزي كش��ور مجبور نمي شد 
براي تعديل بازار عرضه و تقاضا شاهد دفن ۱۷۰۰ 
تن سيب زميني در استان ف��ارس شود. اتفاقي كه 
بر درد و رنج كشاورزاني كه با تحمل تمام سختي ها 
چون سرمازدگي، گرمازدگي و گسترش آفات افزود 
و لكه ننگي بر كارنامه مسئولان جهادكشاورزي وقت 
شد. وجود صنايع تبديلي نه تنها راه را براي صادرات 
محصولات كش��اورزي هموار تر و دست دلالان را 
كوتاه تر مي كند بلكه محصولات كشاورزي را طي يك 

فرايند عمل آوري، فرآوري و بسته بندي به محصولات 
قابل مصرف و نگهداري مبدل مي كند. البته علاوه بر 
اين فوايد، صنايع تبديلي بخش زيادي از مش��كل 
اشتغالزايي در بين روستاييان را هم برطرف مي كند. 
به طوري كه در استان مركزي وج��ود ۱69 واحد 
صنايع تبديلي منجر به فراهم شدن زمينه اشتغال 2 
هزار و 99۰ نفر شده است. همچنين ظرفيت فرآوري 
اين تعداد واحد در اين استان يك ميليون و ۷۰۰ هزار 

تن محصول كشاورزي برآورد شده است. 
  جولان دلالان در نبود چتر حمايتي

فرآوري محص��ولات خام كش��اورزي و جلوگيري 
از فله فروش��ي آن نه تنه��ا منجر به ايج��اد ارزش 
افزوده، اشتغال، امنيت غذايي، توسعه پايدار بخش 
كشاورزي و ارزآوري مي شود، بلكه دست دلالان را از 
محصولات كشاورزي كوتاه مي كند و كشاورزي رونق 

مي يابد. احد فعاليان، مشاور عالي اتحاديه سراسري 
تعاوني ه��اي گل و گياه و محص��ولات گلخانه اي 
كشور مي گويد: سياست بازار و دلالانش به اقتصاد 
كشاورزي ديكته مي شود و همين امر منجر به اين 
مي شود سيستم كش��اورزي و اقتصاد كش��اورزي 
به خام فروشي و فله فروشي ع��ادت كند. وي ادامه 
مي ده��د: دلالان و عمده فروشان در ميادين تره بار 
دوست دارند محصولات كشاورزي را بدون ارزش 
افزوده و به صورت خام و فله از كش��اورز خريداري 
كنند.  نماينده هيئت مديره اتحاديه شركت هاي 
تعاوني گل و گياه و محص��ولات گلخانه اي استان 
مركزي مي افزاي��د: اين وضعيت نه تنه��ا در مورد 
سيستم بسته بندي ديده مي شود، بلكه در بخش 
فرآوري محصولات كشاورزي پس از توليد و صنايع 
تبديلي هم منتقل مي شود. بنابراين اگر كشاورزان 

خودشان تشكيلات سازماني داشته باشند و بتوانند 
صنايع تبديلي ايجاد كنند ارزش اف��زوده اي كه از 
مراحل تبديل ايج��اد مي شود به خود توليدكننده 
برمي گردد، اما متأسفانه در حال حاضر اين امكان 
در بسي��اري از بخش هاي كش��اورزي وجود ندارد 
اتحاديه ها وجود ندارند و كشاورزان از حمايت هاي 

مسئولان محروم هستند. 
  رونق فله فروشي در مقابل صنايع تبديلي 

فله  فروشي محصولات كشاورزي معضلي است كه 
كشاورزان همچنان با آن دست و پنجه نرم مي كنند.
نبود صنايع تبديلي به چالشي بزرگ در پيش روي 
كشاورزان تبديل شده  است. مدير صنايع كشاورزي 
سازمان جهاد كشاورزي استان مركزي با بيان اينكه 
بسته بندي محصولات كشاورزي عموماً به صورت 
فله اي انجام مي شود، مي گويد: به دليل وجود باغات 
ميوه در اي��ن شهرستان هاي است��ان مركزي نياز 
است ك��ه در بعضي از بخش ه��اي صنايع تبديلي 
سرمايه گذاري انجام شود تا اين صنعت در استان جان 
دوباره بگيرد. رضا باجلاني با اشاره به اينكه از مجموع 
۱69 واحد صنايع تبديلي در استان تعداد ۱4 واحد 
به دليل عدم وجود نقدينگي غيرفعال هستند، ادامه 
مي دهد: پيش بيني مي شود با حمايت ها و كمك هاي 
دولت در قالب اقتصاد مقاومتي و رونق توليد تعداد 
۱۰ واحد در مدار توليد ق��رار گيرند. بنابراين اميد 
است صنايع تبديلي در اين استان جان دوباره بگيرد. 
البته اين تعداد واحد به نسبت توليد سالانه ۳ ميليون 
تن محصولات كش��اورزي در استان مركزي هنوز 
نمي تواند مشكل استان را به طور كامل برطرف كند. 
بحث صنايع تبديلي و بسته بندي در تمام استان  هاي 
كشور از جمله ايلام، لرستان، خراسان، اردبيل و غيره 
به معضلي بزرگ تبديل شده و اميد است اين مسئله 

زودتر مورد توجه مسئولان قرار گيرد. 

اوايل ماه گذشته دكتر سيدحس��ن هاشمي وزير 
بهداشت با قطعيت اعلام كرد كه عامل مش��كلات 
تنفسي در اهواز پس از اولي��ن بارش هاي پاييزي، 
مربوط به پوشش گياهي است كه از دو دهه پيش 
در معابر و خيابان هاي اهواز و برخي شهرهاي ديگر 
استان كاشته شده اس��ت. وي همچنين به دستور 
دولت در اين خصوص اشاره كرد و همكاري سازمان 
مديريت و برنامه ريزي كش��ور و مقام��ات استان 
خوزستان در هرس كردن به موقع اين نوع پوشش 
گياهي كه شامل گونه ه��اي درخت كنوكارپوس 
هستند را راهكار رهايي از اين مشكل عنوان كرد.  پس 
از اظهارات وزير بهداشت، دكتر ايدني رئيس دانشگاه 
علوم پرشكي اهواز نيز اين گفته ها را تأييد كرد. پس از 
آن غلامرضا شريعتي استاندارخوزستان هم به تبعيت 
از نظر وزير دستور هرس درختان كنوكارپوس قبل از 

شروع بارش هاي پاييزي را صادر كرد! 
پس از اين اقدام برخي كارشناسان و اساتيد دانشگاه 

با رد نظر وزير بهداشت در خصوص اين عامل قطعي 
خواستار انجام بررسي بيشتر و يافتن راهكار دقيق تري 
شدند. حسين آخاني، عضو هيئت علمي دانشگاه تهران 
از جمله افرادي است كه معتقد است از آنجا كه گياه 
كنوكارپوس يا هر گياه آلرژي زاي ديگري در هنگام 
بارندگي و رطوبت توان انتشار گرده هاي خود را ندارد 
نمي توان اين گياه را مسبب بروز تنگي نفس بعد از بارش 
دانست. چراكه زماني كه هوا خشك است و بادهاي قابل 
ملاحظه اي مي وزد امكان انتشار گرده هاي حساسيت زا 
روي ريه اشخاص وجود دارد ام��ا اين امكان در زمان 

رطوبت و بارندگي به هيچ وجه اتفاق نمي افتد! 
وي با تأكيد بر اينكه در دوران بارندگي امكان ايجاد 
آلرژي توس��ط گياهان وجود ن��دارد، نقش عوامل 
شيمياي��ي را دراين خصوص پررنگ ت��ر مي داند؛ 
عاملي كه گويا در ميان موارد احتمالي كمتر مورد 
توجه قرار گرفته است.  اين در حالي است كه سال 
گذشته برخي ديگران از مسئولان از جمله استاندار 

وقت خوزستان هم با استناد به اينكه پوشش گياهي 
كنوكارپوس از يك دهه قبل در سطح شهر كاشته 
شده اما بروز تنگ��ي نفس و آل��رژي پاييزه دو سه 
سال است شايع شده، تأثير اين گياهان در شيوع 
بيماري هاي تنفسي بعد از بارش ه��اي پاييزي را 
رد كرده بودند.  اما وزير بهداشت با بيان اينكه اين 
اساتيد دانشگاه اشتباه مي كنند همچنان بر موضع 
خود باقي ماند و دستورات تكميلي را براي مقابله با 
اين عامل آلرژي زا اعلام كرد.  اين درحالي است كه 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي اهواز هم معتقد است 
فقط درختان كنوكارپوس هستند كه موقع بارش  
باران هاي پاييزي گرده افشاني و گل دهي مي كنند!

   آزمون و خطا براي سنجش عامل قطعي!
در پي ابلاغ دستور استاندار به شهرداري، كارگران 
شهرداري بلافاصله به هرس اين گونه گياهي در معابر 
و خيابان هاي سطح شهر اهواز پرداختند! اقدامي كه با 
ابراز نارضايتي از سوي برخي مديران شهرداري و البته 

شهروندان همراه بود. برخي شهروندان انجام عمليات 
هرس درختان كنوكارپوس را كه بخش عظيمي از 
پوشش گياهي سطح شه��ر را در برمي گيرد كاملًا 
ناشيانه و بدون توجه به زيبايي هاي بصري مي دانند.   
طبق نظر برخي كارشناس��ان از جمله دكتر ايدني 
براي هرس اين پوشش گياهي و از بين بردن تأثير 
آلرژي زايي آن فقط كافي است قسمت گل دهي اين 
درختان هرس شود و نبايد به زدن شاخه ها يا قطع 
درخت اقدام كرد اما گزارش هاي رسيده حاكي از آن 
است كه مأموران شهرداري بدون توجه به شيوه هاي 
صحيح هرس اين گياه، كمر به نابودي اين درختان 
بسته اند.  اين در حال��ي است كه محمدرضا حلاج، 
معاونت خدمات  شه��ري شهرداري اه��واز با بيان 
اينكه در سطح اهواز چهار نوع درخت كنوكارپوس 
كاشته مي شود كه فقط يك مدل آن گرده افشاني و 
گل دهي  مي كند معتقد است هرس تمامي درختان 
كنوكارپوس فقط سبب كاهش سرانه فضاي سبز و 

سايه استراحت براي شهروندان مي شود! 
اتفاقي كه با توجه به وج��ود آلاينده هاي گوناگون 
درهواي اهواز و ديگ��ر شهرهاي خوزستان از جمله 
ريزگردها و آلاينده هاي شيميايي و صنعتي مي تواند 
در آينده اي نزديك اين استان را با مشكلات بيشتر 
و بدتري مواجه كند.  در طول سه سال گذشته بعد 
از بارندگي هاي پاييزه بي��ش از 56هزار نفر به دليل 
ابتلا به مش��كلات تنفسي به بيمارستان ها و مراكز 
درماني مراجعه كرده اند. طي اين مدت بارها جلسات 
و نشست هاي متعددي براي يافتن عامل اين پديده 
برگزار شده اما هيچ موردي با قطعيت به عنوان عامل 
اصلي بيان نشده است تا اينكه امسال وزير بهداشت 
همه چيز را به گردن كنوكارپوس انداخت؛ عاملي كه 
به رغم موافقت ها و مخالفت ها به عنوان متهم اعلام و 
مسئولان اجرايي موظف به مقابله با آن شدند.  جداي 
از اينكه با وجود اين همه اختلاف نظر جدي آيا مي توان 
به انجام اقداماتي هماهنگ و مكمل براي رسيدن به 
نتيجه اميدوار بود يا خير، هشدار در خصوص احتمال 
تكرار اين پدي��ده هم همچنان به وق��ت خود باقي 
است.  هرس اين گونه گياهي چه به شيوه درست يا 
نادرست درحال انجام است، اما مسئولان از جمله وزير 
بهداشت هنوز مطمئن نيستند كه چند روز آينده و 
بعد از بارش هاي پاييزي بيمارستان ها و مراكز درماني 
اهواز شاهد هجوم بيماراني خواهد بود كه از تنگي 
نفس و آلرژي شديد رنج مي برند يا خير. اظهارات وزير 
بهداشت مبني بر اينكه نمي توانيم بگوييم كه دوباره 
هنگام باران هاي پاييزي، اين اتفاق در اهواز رخ نخواهد 
داد گواهي بر اين مدعاست. البته هاشمي معتقد است 
اگر به پيشنهادهاي وزارت بهداشت و سازمان حفاظت 
محيط زيست در اين خصوص عمل شود، شيوع اين 

بيماري كمتر خواهد بود! 
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چند سالي است كه بيماري سالك در يزد جا خوش كرده و دست از سر 
يزدي ها برنمي دارد. بررسي ها نشان مي دهد در حالي كه در چند سال 
گذشته كارشناسان پزشكي موفق شده بودند اين بيماري كه ناقل آن 
نوعي پشه خاكي است را به كنترل درآورده  و تعداد مبتلايان را به حداقل 
ممكن برسانند اما از سال گذشته روند مبتلا شدن به اين بيماري رو به 
افزايش گذاشته است به طوري كه در حال حاضر يزد بعد از فارس و ايلام 
رتبه سوم را به خود اختصاص داده است كه اگر در اين زمينه فكري نشود 
اين موضوع مي تواند علاوه بر يزد براي سايراستان ها نيز مشكل ساز شود. 

    
آمارها نشان مي دهد، سالانه در كشور از هر ۱۰۰ هزار نفر 25 نفر به بيماري سالك 
مبتلا مي شوند؛ اين درحالي است كه در استان يزد از هر ۱۰۰ هزار نفر 45 نفر 
به اين بيماري مبتلا مي شوند.  در حالي كه تعداد مبتلايان به بيماري سالك در 
استان يزد در سال 9۳، 455 مورد بود، اما روند صعودي موجب شد تا اين تعداد 
در سال گذشته به  555 مورد برسد.  در اين ميان شهرستان هاي ابركوه، اردكان و 
بافق بيشترين ميزان بيماري سالك را به خود اختصاص داده اند در اين بين اجراي 

برنامه هاي ويژه موجب شده تا اين بيماري درشهرستان خاتم كنترل شود. 
  كاهش و افزايش تعداد مبتلايان به سالك 

آمارها نشان مي دهد روند بيماري سالك در كشور از سال 62 تا 94 افزايش 
و كاهش سينوسي داشته است، درحالي كه تا سال هاي گذشته روند تعداد 
مبتلايان به سالك در استان يزد به شدت كاهش پيدا ك��رده بود اما از سال 
گذشته اين روند رو به افزايش گذاشت.  درحالي كه درسال 9۳ از هر هزار نفر 
يزدي ۳8/5 نفر دچار بيماري سالك شده اند اما آمارها نشان مي دهد اين تعداد 
در سال گذشته به 45نفر رسيده است، به طوري كه در حال حاضر اين استان 
بعد از فارس و ايلام رتبه دوم را به خود اختصاص داده است.  مسئول بيماري هاي 
واگير مركز بهداشت استان يزد در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »بيماري 
سالك از طريق نيش نوعي پشه خاكي وارد بدن مي شود.«  سيدعليرضا پورمازار 
مي افزايد: »در مناطق شهري خود انسان و گاهي سگ ها و در مناطق روستايي 
جوندگان به عنوان مخزن انتقال بيماري عمل مي كنند.« اين كارشناس با اعلام 
اينكه اوج بيماري سالك در استان يزد سال هاي 8۷ و۷۳ بود، ادامه مي دهد: 
»اين موضوع موجب شد تا با همكاري ستاد بحران، اين بيماري تقريباً كنترل 
شده و روند كاهشي به خود بگيرد اما سال گذشته ناگهان تعداد افراد مبتلا به 
اين بيماري افزايش چشمگيري پيدا كرد.« به گفته پورمازار از 455 مورد ابتلا 
به سالك، 2۰۰ مورد در زمين هاي كشاورزي، 8۰ مورد مناطق شهري و مابقي 

در محل زندگي خود دچار گزش و ابتلا به اين بيماري شده اند.«
  كنترل بيماري 

به گفته كارشناسان از آنجا كه هزينه درمان و كنترل بيماري ها بالا و سخت 
بوده است لذا بهترين وكم هزينه ترين اقدام در اين خصوص كنترل بيماري و 
پيشگيري از آن است.  معاون بهداشتي دانشگاه علوم پزشكي شهيد صدوقي)ره( 
يزد در اين خصوص مي گويد: »با توجه به شناختي كه از محل كانون اين بيماري 
داريم، بهترين شيوه آغاز مبارزه در محل كانون بيماري است.« محمدرضا لطفي 
مي افزايد: »از آنجا كه وجود بافت هاي فرسوده، قديمي و مخروبه در شهرستان 
يزد، وجود پوكه قنات هاي زيرزميني، عدم دفع صحيح زباله ها و نخاله هاي 
ساختماني، وجود جوندگان و پوشش گياه��ي نامناسب در حومه شهرها و 
روستاها از جمله كانون اين بيماري به شمار مي رود لذا با كنترل اين مكان ها 
و انجام اقدامات بهداشتي مي توان اين بيماري را به كنترل درآورد.« وي ادامه 
مي دهد: »اگر مسئولان كشوردرحوزه بهداشت به اين موضوع توجه بيشتري 
داشته باشند با كنترل مناطق آلوده علاوه بر كنترل بيماري در استان هايي كه 

درگير آن هستند مي توان جلوي شيوع آن به ساير مناطق را گرفت.« 

بهرهبرداريازسهشهركصنعتيجديد
درآذربايجانغربي

مدير عامل شركت شهرك هاي صنعتي آذربايجان غربي از بهره برداري از سه 
شهرك و ناحيه صنعتي استان در سال جاري خبر داد كه با تأمين زيرساخت هاي 
مورد نياز واگذاري زمين در اين ش�هرك و نواحي صنعتي آغاز مي ش�ود. 
احسان جوي با بيان اينكه هم اكنون 24 شه��رك و ناحيه صنعتي در 
حال واگ��ذاري در استان وج��ود دارد، اظهار داشت: ب��ا بهره برداري از 
شهرك صنعتي شماره 2 ماكو و نواحي صنعتي خليفه لوي نقده و نالوس 
اشنويه تعداد كل شهرك ها و نواحي صنعتي در حال واگذاري استان به 
2۷ شهرك و ناحيه صنعتي افزايش مي يابد.  وي با اشاره به اينكه 6۰۰ 
هكتار از اراضي شهرك ها و نواحي صنعت��ي آذربايجان غربي در قالب 
۱8۰۰ قرارداد واگذار شده است، تصريح ك��رد: در حال حاضر بيش از 
۱2۰۰ واحد توليدي در شهرك ها و نواحي صنعتي استان به بهره برداري 
رسيده اند كه با بهره برداري از اين تعداد واحد توليدي زمينه اشتغال براي 
بيش از 2۳ هزار نفر فراهم شده است.  جوي با بيان اينكه مهم ترين وظيفه 
شركت شهرك هاي صنعتي ايجاد و تأمين زيرساخت هاي مورد نياز براي 
سرمايه گذاري در بخش صنعت و توليد مي باشد، گفت: پرداخت نقدي 
۱5 الي ۳۰ درص��دي بهاي حق انتفاع و مابق��ي در ۱2 قسط سه ماهه 
از جمله مزاياي استقرار واحدها در سط��ح شهرك ها و نواحي صنعتي 
مي باشد.  رئيس هيئت مديره شركت شهرك هاي صنعتي آذربايجان 
غربي با بيان اينكه در راستاي فعال سازي واحدهاي توليدي، طرح رونق 
توليد طبق سياست هاي اقتصاد مقاومتي اجرا مي شود، افزود: براساس 
اين طرح مقرر شده است ۳۱8 واحد صنعتي كوچك و ۳5 واحد صنعتي 
متوسط و نيز ۷۱ ط��رح نيمه تمام صنعتي با پيش��رفت فيزيكي بالاي 

درصد در سال جاري بهره برداري و راه اندازي شوند.   6۰

بهداشتودرمانبوشهرمتحولميشود
 استاندار بوشهر از توسعه زيرساخت هاي 

درماني و تأمي�ن نيروهاي متخصص و     بوشهر
افزاي�ش امكان�ات و تجهي�زات درماني در اين اس�تان خب�ر داد. 
مصطفي سالاري گفت: ميانگين اشغال تخت بيمارستاني در استان بوشهر 
در سال ۱۳92 در اين استان بيش از 46/5 درصد بود كه اكنون به 6۷ درصد 
رسيده است.  وي افزود: ظرفيت تخت هاي بيمارستاني در استان بوشهر 
از 898 تخت در سال 92 به بيش از ۱4۰۰ تخت در سال جاري رسيده كه 
رشد چشمگيري را شاهد هستيم. در بخش مراقبت هاي ويژه نوزادان نيز 
تعداد تخت هاي استان افزايش يافته و از ۱۱ تخت در سال 92 به 44 تخت 
در سال جاري رسيده است.  سالاري اظهار داشت: در بخش آي . سي . يو از 
42 تخت به 9۷تخت و در سي . سي . يو نيز از ۳2 تخت به 5۳ تخت افزايش 
يافته كه نشان دهنده توجه مسئولان به حوزه درمان است.  وي بيان كرد: 
برنامه ريزي ارزشمن��دي براي ايجاد فضاهاي جدي��د درماني در استان 
بوشهر انجام شده و تا سال ۱4۰4 شاهد تحولات چشمگيري در زمينه 
بهداشت و درمان خواهيم بود.  استاندار بوشهر با اشاره به افزايش ظرفيت 
تخت بيمارستاني استان بوشهر افزود: ع��لاوه بر بيمارستان هاي دولتي 
2۰۰ تخت از سوي بخش خصوصي در است��ان بوشهر ساخته مي شود.  
سالاري اضافه كرد: 8۷۰ ميليارد ريال در سه سال قبل از دولت تدبير و اميد 
در بخش درمان استان بوشهر هزينه شده بود كه در اين دولت اين رقم به 
۳ هزار و ۱۰۰ ميليارد ريال افزايش يافته است.  وي از افزايش 4۰ تخت 
در بيمارستان گناوه خبرداد و گفت: 4۷ تخت به بيمارستان كنگان افزوده 

شده و به زودي با حضور وزير بهداشت افتتاح مي شود.

رويكردمديريتشهريالبرز
بهحوزهپژوهشومطالعات،دانشمحوراست

مديريت شهري البرز رويكرد دانش محور و 
نگاه ويژه به حوزه پژوهش و مطالعات دارد     البرز

كه در اين خصوص به منشور علمي به عنوان يك اولويت مهم نگاه مي كند. 
علي تركاشوند شهردار كرج در همايش آينده پژوهش��ي در شهر كه به 
همت مركز پژوهش و مطالعات راهبردي شوراي اسلامي شهر كرج و با 
همكاري معاونت توسعه و برنامه ريزي و اداره آموزش شهرداري برگزار شد 
با بيان اين مطلب اظهار داشت: در دوره پرشتاب شهر نشيني و تحولات 
سياسي، فرهنگي و اقتص��ادي، حركت پويا و فعال ب��ه سمت اقدامات 
پژوهش محور، امري ضروري است.   وي گفت: براي رسيدن به اين هدف 
ارزشمند، شهرداري كرج گام هاي مؤثري را در جهت تحقيق و توسعه 
اين مهم بنا نهاده است و رويكرد علمي - پژوهش��ي خود را با گسترش 
بيش��تري دنبال مي كند؛ برگزاري همايش هايي با مضامين پژوهشي و 
تحقيقي مي تواند تأثيرات مثبتي در عملكرد مديريت شهري ايفا نمايد.   
اين مقام ارشد شهري ادامه داد: در راستاي عمل به منشور علمي مديريت 
شهري و تحقق رويكرد دانش محور، شهرداري كرج نگاه ويژه اي به حوزه 
پژوهشي دارد.   شهردار كرج با عنوان اينكه رويكرد هاي تحول واقعي شهر 
را مي توان بر اساس علم و فناوري، مطالعات و برنامه ريزي امور اجتماعي 
و اقتصادي و امور زير ساختي و طرح هاي جام��ع و نهايتاً منابع انساني 
دنبال كرد، گفت: شكي نيست رشد چند برابري طرح هاي پژوهش��ي، 
گزارش ها و چكيده هاي مديريتي، انتش��ار كت��ب تخصصي و برگزاري 
نشست هاي تخصصي، نويدبخش آينده اي بهتر براي شهرها خواهد بود.   
تركاشوند تأكيد كرد: تعريف درست و شفاف از جايگاه شهرها در توسعه 
كشور و حركت به سوي شهري برخوردار از پايداري و مناسبات صحيح 
و متناسب با ابعاد و ويژگي هاي ترسيم شده در اسناد فرادستي، نيازمند 
انجام مطالعات و پژوهش هاي گسترده، كاربست دستاوردهاي تحقيقاتي 

و بهر ه گيري از نوآوري  در مديريت كلانشهرها است. 

اهوازيهانگرانبارشهايآلرژيزايپاييزي
 در حالي كه اختلاف نظر ها در خصوص نقش درختان كنوكارپوس در بروز آلرژي ادامه دارد 

دستور هرس اين درختان صادر شده است

پاي كشاورزي كشور در بند فله فروشي
صادرات محصولات كشاورزي بدون صنايع تبديلي و بسته بندي محقق نمي شود

همزمان با اعلام سازمان هواشناسي خوزستان مبني بر وجود موج بارش هاي 
پاييزي در استان از اواسط آبان ماه جاري، احتمال تكرار بروز تنگي نفس در 
بين شهروندان و هجوم بيماران به مراكز درماني چون سال هاي قبل، مسئولان 
استان را به ميز جلسات و نشست ها كشاند. جلساتي كه سه سال است براي 
يافتن علل اين پديده پاييزي برگزار مي ش�ود، اما ظاهراً مسئولان مربوطه و 

كارشناسان امر هنوز هم نتوانسته اند در خصوص عامل آلرژي زاي اين استان 
به نظر واحدي برسند. در حالي كه چندي پيش وزير بهداشت با قطعيت وجود 
پوشش گياهي كنوكارپوس را به عنوان متهم اصلي بيماري هاي تنفسي پس از 
بارش هاي پاييزي در شهرهاي خوزس�تان از جمله اهواز اعلام كرد اما برخي 
ديگر معتقدند اين عامل نمي تواند 3 هزار نفر را همزمان به مراكز درماني بكشاند! 

محمدرضا سوري

  آذربايج�ان ش�رقي: از قرآن كري��م چرمي با خ��ط سعيد بناي 
بخشايش در چهاردهمين نمايشگاه بين المللي كتاب تبريز رونمايي 
شد. اين اثر وزين در طول 8 هزار و ۷6۰ ساعت و در 4۷۰ صفحه خلق 
شده است. تمام صفحات اين قرآن با همكاري خانم كاظمي در طول 8 
هزار و 2۰۰ ساعت تذهيب كاري شده است. چرم اين اثر به رنگ سفيد 
است كه بعد از دباغي چرم، رنگ طبيعي آن، شفق تركيبي نيمه مات 
است. مراحل تهيه چرم ها با مشاوره مهندسان شيمي و چرم انجام شده 
است و به طور كلي چرم اين اثر در برابر نف��وذ هوا، رطوبت و آفت هاي 

احتمالي چوب چرم و رنگ ايمن بوده و داراي عمري طولاني است. 
  هرمزگان:  سرانجام شكايت مع��ارض زمين پلي كلينيك تخصصي 
ولي عصر)عج( تأمين اجتماعي در بندرعباس نتيجه داد و از چهار روز گذشته 

اين مركز درماني تعطيل و حتي پنج شنبه 29 
مهرماه تعدادي از وسايل اين پلي كلينيك به 
حياط انتقال داده  شد!  نماينده مردم هرمزگان 
در مجلس  پلمب شدن مهم ترين مركز درماني 
غرب بندرعباس را مايه تأسف و نگران كننده 
دانست. احمد مرادي گف��ت: متأسفانه در 
پي عدم پيگيري ه��اي لازم و جدي نگرفته 

شدن موضوع شكايت در خصوص مالكيت زمين، پلي كلينيك تخصصي 
ولي عصر)عج( تأمين اجتماعي در بندرعب��اس به عنوان مهم ترين مركز 

درماني غرب بندرعباس درخطر تخريب قرارگرفته است. 
  لرستان: مدير عامل شركت غله و بازرگاني لرستان گفت: مطالبه 
گندمكاران استان، 2۷۰ ميليارد تومان است. مهندس مهدي ملكي با 
بيان اينكه پرداخت مطالبات كشاورزان لرستاني آغاز شده است، اظهار 
كرد: 6۰ درصد مطالبات كشاورزان كه معادل ۳8۰ ميليارد تومان بوده 
پرداخت شده است. وي با بيان اينكه در مرداد ماه امسال 5۱۰ هزار تن 
گندم از كشاورزان استان خريداري شد كه نسبت به خريد سال گذشته 
كه ۳۱5 هزار تن بوده رشد 62 درصدي را نشان مي دهد، افزود: مابقي 
مطالبه گندمكاران 2۷۰ ميليارد تومان بوده است كه تا ظرف ۱۰ روز 

آينده پرداخت خواهد شد. 
  قزوين:  مديركل دفتر بانوان و خانواده استانداري قزوين بر ضرورت 
طراحي مد و لباس مطابق با فرهنگ اصيل ايراني- اسلامي تأكيد كرد. 
مريم بيدخام اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه مد و لباس نقش مهمي در 
معرفي فرهنگ و هويت ايراني اسلامي در مقابل فرهنگ بيگانه دارد، 
بنابراين يكي از ضرورت هاي اجتناب ناپذير نيازهاي فرهنگي، توجه به 
موضوع مد و لباس ايراني اسلامي است. ن��وع پوشش ظاهري، هويت 
فكري و عقيدتي يك ملت را نشان مي دهد و طراحان توانمند و هنرمند 
ما مي توانند بر اساس فرهنگ ايراني اسلامي خود طراحي مد و لباس 

داشته و مطابق با ذائقه جوانان آن را به بازار عرضه كنند. 
  يزد: مدير مركز اسناد و كتابخانه ملي است��ان يزد از اهداي ۱99۳ 
برگ سند تاريخي توسط يكي از اساتيد تاريخ استان به اين مركز خبر 
داد. داود پاك طينت از اهداي تع��داد ۱99۳ برگ سند تاريخي توسط 
دكتر »محمدحسن ميرحسيني« از اساتيد تاريخ به اين مركز خبر داد 
و در اين باره تصريح كرد: بخش عمده اي از اين اسناد شامل ۷6۱ برگ 
نامه و پاكت نامه، 42۰ برگ اسناد حسابرسي به خط سياق، ۱۳5نسخه 
روزنامه هاي قديمي شامل جنبش، اراده، آهنگر، آتش، مجاهد، انديشه 
و كار مربوط به سال هاي ۱۳26 تا ۱۳59شمسي، ۱۰6 پاكت مهمور به 
مهر اشخاص حقيقي و 66 برگ اسناد مالي است. وي هم چنين از وجود 
اسناد ازدواج، استشهادنامه، مصالحه نامه، قطعاتي عكس، بارنامه، تلگراف 
تجارتخانه ها و نامه هاي تجاري و چند برگ نسخه خطي از دعاي جوشن 

كبير و بازوبند منضم به دعاي جوش كبير در بين اين اسناد خبر داد.

كاهش49درصديجريانآب»گرگانرود«
جريان آب رودخانه گرگان رود از ابتداي      گلستان
مهر سال 94 تا پايان شهريور امسال بر 
مبناي اندازه گيري در ايستگاه آب س�نجي قزاقلي، 206 ميليون 
مترمكعب بوده كه نسبت به متوسط جريان در مدت مشابه دوره 
49 درص�د كاه�ش نش�ان مي ده�د.  دراز م�دت ح�دود 
جواد تيموري مدير امور منابع آب گنبد، مينودشت و گاليكش با اعلام 
اين خبر گفت: در محدوده مطالعاتي دشت گرگ��ان نيز آب خوان كم 
عمق در شهريور سال جاري نسب��ت به مدت مش��ابه دوره درازمدت 
28 سانتي متر افت سطح آب زيرزميني را نش��ان مي ده��د.  وي ادامه 
داد: آب خوان عميق نيز در اين محدوده مطالعاتي در شهريور ماه سال 
جاري نسبت به ماه مش��ابه دوره دراز مدت ۱42 سانتي متر افت سطح 
آب زيرزميني را نشان مي دهد.  تيموري تصريح كرد: با توجه به آمار و 
اطلاعات فوق و كاهش منابع آبي منطقه ضروري است در مصرف آب به 
ويژه در بخش كشاورزي صرفه جويي شود و كمبود آب جدي گرفته شود.  
مدير امور منابع آب گنبد، مينودشت و گاليكش افزود: سال زراعي و آبي 
جديد آغاز شده و در سال آبي گذشت��ه تا پايان شهريور ماه 42۱ ميلي 
متر بارندگي در شهرستان گنبد داشتيم كه در مقايسه با مدت مشابه 
درازمدت ۳۰ درصد شاهد افزايش بارندگي بوديم.  تيموري گفت: منطقه 
در وضعيت كم آبي قرار دارد و نبايد فريب وضعيت ظاهري و بارندگي ها را 
بخوريم و تداوم برنامه هاي حفاظت منابع آب و نيز تعقيب الگوي كشت 

محصولات با مصرف آب كم همچنان بايد در دستور كار باشد. 

مريم احمدي 
   گزارش يك

احداث5آبشيرينكنجديددر5روستايهرمزگان
مديرعامل ش�ركت آب و فاضلاب روس�تايي هرمزگان از احداث     هرمزگان
آب شيرين كن جديد در پنج روستاي نانگ، ناهنگ، گابريك،  پنج 
بمان�ي و كوخ�رد ب�ا مش�اركت بخ�ش خصوص�ي در اس�تان هرم�زگان خب����ر داد. 
عبدالحميد حمزه پور گفت: انتخاب سرمايه گذار در راستاي احداث اين تأسيسات از طريق مناقصه عمومي 
انجام شد همچنين اين قراردادها به روش BOO است.  وي اظه��ار داشت: اين پروژه ها در پنج روستاي 
شهرستان هاي بستك، بندرلنگه، بندرعباس، سيريك و جاسك احداث مي شود.  مديرعامل شركت آب و 
فاضلاب روستايي هرمزگان تصريح كرد: با راه اندازي اين آب شيرين كن ها ميزان ۷هزار مترمكعب آب شيرين 

و قابل شرب در شبانه  روز توليد مي شود كه مشكل كم آبي بيش از ۱۰ هزار نفر در استان رفع مي شود.

اختصاص6ميلياردبهمسكنمددجويانخراسانشمالي
مدير كل كميته امداد اس�تان خراسان ش�مالي با اعلام اختصاص     خراسان شمالي
ميلي�ارد و 250ميلي�ون توم�ان به مس�كن مددجوي�ان گفت:   6 
اس�ت.  پيش بيني ش�ده  روس�تايي  مس�كن  س�اخت  ب�راي  مبل�غ  اي�ن  بيش�تر 
عباس اهرابي با بيان اين كه ازكل بودجه امسال بيش از 2 ميليارد و 55۰ ميليون تومان به مسكن روستايي، 
2ميليارد و 2۰۰ ميليون تومان به مسكن شهري و يك و نيم ميليارد به بخش تعميرات و احداث فضاي 
جانبي اختصاص يافت، افزود: امسال بايد 2۰۳ مورد مسك��ن روستايي ويژه مددجويان احداث شود كه 
تاكنون 5۰ واحد آن به بهره برداري رسيده و بقيه واحدها نيز در حال اجرا است.   به گفته اهرابي امسال ۳۰۰ 

مورد مسكن مددجويي در خراسان شمالي با هزينه ۳25 ميليون تومان تعمير، تكميل و بازسازي  شد.


